
 
 
 

 
 
 
 

 

 

Side 1 af 4 

 
 
 
 
 

Faxe Vandløbsråd d. 28. september 2023 kl. 17:00-20:00 

Referat 
 
 
Deltagere: 
Kristian Egede, VKST 
Steffen Flindt, Danmarks Naturfredningsforening 
Poul Petersen, Friluftsrådet 
Henrik Nordgaard Hansen, Østdansk Landboforening 
Henrik Karlshøj Madsen, Øvre Suså Vandløbslaug 
Søren Jensen, Danmarks Sportsfiskerforbund 
Flemming Duus Mathiesen, Dansk Skovforening 
Marianne Almindsø Andersen, Faxe Forsyning 
Erik Rasmussen, Teknik & Miljøudvalget 
Dorthe Ege Borg, Teknik & Miljøudvalget 
Thomas Spange Olsen, Teknik & Miljøudvalget 
Lisette Lind Larsen, formand for Faxe Vandløbsråd, Teknik & Miljøudvalget 
Anne Planeta Etzerodt, sekretær for Faxe Vandløbsråd, Center for Plan og Miljø 
 
 

1. Velkomst v. formand Lisette Lind Larsen (2 min) 

 

2. Bemærkninger til dagsorden (2 min) 

 

3. Bemærkninger til sidste referat samt opfølgning fra sidste møde (10 min) 

Vandløbsrådet har fortsat fokus på forurenende udledninger til Gillesbæk. Forvaltningens 
kildeopsporing diskuteres, og rådet ønsker, at formanden får mere information, og udfordrer 
denne, fra forvaltningen.  
 

4. Nyt fra Faxe Forsyning (20 min) 
 
Der var ingen kommentarer til de DVFI målinger, som forsyningen havde fået udarbejdet i 
Gillesbæk og Faxe Å.  
Forsyningen sigter mod en større gennemsigtighed og informerer om, at man fra årsskiftet kan 
se data fra overløb på deres hjemmeside.  
 
Vandløbsrådet diskuterer udledninger og ny skærpet praksis på området med 
udledningstilladelser. Derudover fremhæves en rapport fra DTU Aqua fra september 2023. Da 
rapporten ikke var udsendt til medlemmerne forud på mødet, vil den tages med på 
næstkommende møde.  
 

5. Redegørelse for status indsats overløb mv. ved Dansk Skovforening (20 min) 

Center for Plan & Miljø 
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Vandløbsrådet diskuterer forskel i de tiltag, som sættes i værk for at reducere udledning af 
urenset spildevand fra land og by. Rådet har fokus på, at alle borgere skal behandles ens i 
forhold til de økonomiske udgifter, der kan komme, når spildevandsrensningen forbedres.  
Det fremhæves, at hvor borgere i det åbne land skal investere i egne anlæg, bliver borgere i 
byerne også pålagt store udgifter til fx kloakseparering samtidig med de betaler en højere 
spildevandsafgift.  
 
Vandløbsrådet taler om overløb som værende ulovlige udledninger. Det pointeres, at når det 
foreligger udledningstilladelser for overløbene, så er de fuldt lovlige.  
 
Vandløbsrådet opfordres til at se forsyningen nye film om overløb: 
https://faxeforsyning.dk/spildevand/bliv-klogere-paa-spildevand-kloak/ny-film-om-overloeb  

 
 

6. Input fra Faxe Vandløbsråd til konkrete indsatser der kan medvirke til opfyldelse 
af miljømålene for Faxe Forsyning (20 min) 
Frem til d. 15. april 2025 planlægges indsatser, der skal føre Faxe Forsyning i mål med de 
påbudte miljømål fra Faxe Kommune, se bilag.  
 
Vandløbsrådets input til disse er fokus på regnvandsbassiner (nye og justering/eftersyn af 
eksisterende). og på overløbsproblematikken.  Forsyningen pointerer, at hvis alle indsatser 
(som fremgår af bilaget) gennemføres, vil det ikke betyde, at der ikke kommer overløb mere. 
For helt at stoppe overløb kræver det en separatkloakering af Haslev og Faxe, som kan koste op 
mod 200 mio.  
 
Hvis rådet medlemmer har flere input til indsatserne, kan disse sendes til Vandløbsrådets 
sekretær på mail aplan@faxekommune.dk  
 
 

7. Brugen af regnvandsbassiner v. Gefion. (10 min) 
 
Vandløbsrådet diskuterer dimensionering af regnvandsbassiner med eksempel fra 
regnvandsbassinet i Godthåbsdalen samt det store bassin i Dalby, som ofte fremstår helt tomt, 
selvom Freerslev Å er vandbelastet. Der er et ønske om at forsyningen og 
vandløbsmyndigheden tænker mere i brugen af regnvandsbassiner til vandforsinkelse 
fremover.  
 
Forsyningen fremhæver, at det nævnte eksempel i Dalby har været helt fyldt under 
skybrudssituationer og at forsyningens regnvandsbassiner er dimensioneret til, at der ikke skal 
ske oversvømmelse med spildevand. Forsyningens regnvandsbassiner skal ikke løse 
problematikker med afledning fra marker i hydraulisk belastede vandløb. 
 
 

8. Opdatering på arealreservation til minivådområder v. Gefion (10 min)  
 
Faxe Kommune oplyser, at der er en statslig prioritering af større vådområder over 
minivådområder, og da disse kun placeres bestemte steder, laves de her arealreservationer. 
Faxe Kommune kontakter Miljøstyrelsen for at høre omkring disse reservationer og hvordan 
lodsejere skal agere, hvis de er uenige i disse.   
 
 

9. De nye vandområdeplaner 2021-2027 v. Faxe Kommune (15 min) 
 
Sportsfiskerforeningen ønsker, at Mosebølle Bæk prioriteres højst i det lystfiskerne allerede har 
talt med mange lodsejere i området om en projektmulighed, og derefter Egedebækken.  

 
 

https://faxeforsyning.dk/spildevand/bliv-klogere-paa-spildevand-kloak/ny-film-om-overloeb
mailto:aplan@faxekommune.dk
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10. Hvordan bruges drøftelser i Faxe Vandløbsråd i det videre arbejde hos politikere 
og administration v. Dansk sportsfiskerforbund (10 min) 
 
Formanden redegør for Vandløbsrådets møder og de emner, som tages op. Generelt tages 
emner op i enten Naturråd eller Vandløbsråd, men enkelte ting kan være relevant at diskutere 
begge steder. Relevante høringer, der ikke kan nås at diskuteres i rådet, kan sendes ud til rådets 
medlemmer separat. 
Skovforeningen ønsker, at klimatilpasningsplanen fremlægges på næste møde.  
 
Det er vigtigt for rådet, at der er en rød tråd mellem de emner rådet diskuterer og op til 
kommunens beslutningstagere. Samt at vandløbsrådet får hurtige tilbagemeldinger på 
spørgsmål, da det typisk handler om noget hovedorganisationerne arbejder med.  
 
Der drøftes forskellige forslag til fremtidige møder heriblandt ønske om årshjul, hvor faste 
punkter kan indsættes. Som udgangspunkt drøftes rådets input til forsyningens miljømål i 
efteråret. Derudover er der ønske om en fast ekskursion inden møderne, at møderne udvides 
med en time i forhold til kommissoriet og at de starter kl. 17. Flere anbefalinger til 
mødestrukturen kan sendes til sekretariat på mail eller drøftes på det næstkommende møde.  
 

11. Status på projekter v. Faxe Kommune (10 min) 
 
Punktet blev ikke nået, og rådet ønsker emnet rykkes højt op på næste dagsorden.  
 
En kort status følger her: 
 
Svalebæk: Afventer at Landbrugsstyrelsen starter på de sidste forhandlinger om 
lodsejeraftaler. Kommer alle i hus kan projektet realiseres. Projektet skal afsluttes senest 
sommeren 2025 jf. tilskudsvilkår.  
 
Faxe Å og Lilleå: Projektet er sendt i udbud hos rådgivere og det næste år skal der arbejdes 
med forundersøgelser.  
 
Orup Bæk: Naturstyrelsen forsætter lodsejerforhandlinger.  Landvindingslauget har indstillet 
til en ekstraordinær generalforsamling, hvor der skal stemmes om nedlæggelse af lauget.  
Efter stormfloden er der gået hul på diget og vådområdet er derfor nu en realitet. 
Naturstyrelsen og lodsejerne taler sammen om projekterstatninger, og hvordan det nu skal 
gribes an.   
 
Forsøg med grødeskæringspincet: På næste møde vises de strækninger, hvor der pt. 
bruges grødepincet. 
Rådets medlemmer må gerne komme med input til flere stræk, hvor pincet kan være relevant 
(typisk stræk der vokser helt til i stiv vegetation som pindsvineknop, tagrør osv.).  
 
Naturpark ved Tryggevælde Å: Der arbejdes på fordelingsnøgle for samarbejdet med 
Stevns Kommune, samt hvor mange ressourcer Faxe Kommune kan bruge på udvikling af 
naturparken indenfor kommunens grænser.  

 
 
12. Faglig anbefaling ’Rovfiskene tilbage i brakvandet’ v. Faxe Kommune (10 min) 

Orientering om det fælles samarbejde med kommuner og organisationer, der vil iværksætte en 
fælles indsats for at få de unikke bestande af brakvandsrovfisk på fode igen. 
 
Der blev ikke tid til diskussion af punktet. Den faglige anbefaling og baggrunden bag kan ses 
her: https://www.faxekommune.dk/aktuelt/nyheder/nu-skal-vi-redde-de-store-rovfisk-i-
brakvandet-i-sydsjaelland   
 
Involverede borgmestre og ministre mødes d. 4. december for at sætte fokus på rapporten.  

 

https://www.faxekommune.dk/aktuelt/nyheder/nu-skal-vi-redde-de-store-rovfisk-i-brakvandet-i-sydsjaelland
https://www.faxekommune.dk/aktuelt/nyheder/nu-skal-vi-redde-de-store-rovfisk-i-brakvandet-i-sydsjaelland
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13. Vandløbsapp v. Faxe Kommune og Øvre Suså Vandløbslaug (5 min) 

Punkt ønsket på forrige møde. 
 
Vandløbsrådet drøfter brug af en vandløbsapp, som bruges i en nabokommune. Via den får 
man som bredejer en sms, når grødeskæring igangsættes ens ejendom.  
 
Faxe Kommune har efter mødet undersøgt prisen på dette. App’en kræver et program, der 
hedder VandløbsGIS. Denne licens koster 28.305 kr. og herefter er det 14.379 kr. i årligt 
vedligehold. Selve VandløbsApp’en koster 27.000 kr. for en licens og 8.000 kr. for årligt 
vedligehold.  
 

 
14. Faxe Kommunes klimaplan 2022-2025 v. Dansk Skovforening (10 min) 

Punktet udgik på mødet. Flemming Duus og formand Lisette Lind Larsen har sammenfattet et 
fælles referat af punktet. 
 
Svar fra vandløbsrådets formand på spørgsmål fra Flemming Mathiessen vedr. behandling af 
DK 2020 klimaplanen:  
Klimaplanen blev taget op på Naturrådet møde før sommerferien d. 6. juni 2023, og drøftet 
der. Formændene for de to råd har aftalt, at der arbejdes for at holde sagerne adskilt i det to 
råd, således at rådene i videst muligt omfang ikke dobbeltbehandler sager og dermed 
forebygger at der træffes beslutninger der går i forskellige retninger. Klimaplanen indeholder 
ikke klimatilpasning af vandløbene, hvorfor formændene ikke fandt det relevant at 
klimaplanen blev drøftet i regi af vandløbsrådet, da den blev gennemgået og drøftet af 
naturrådet. 
 
Skovforeningen v. Flemming Duus udtaler kritik vedr. den manglende behandling af Klimaplan 
DK 2020 2022-2050 i vandløbsrådet forud godkendelsen i Byrådet: 
Vandløbsrådets formand orienterer om det meget begrænsede råderum i tids- og procesplan, 
som bevirkede en meget beskeden inddragelse og indflydelse fra borgere og råd i Faxe 
Kommune. Skovforeningen udtaler desuden kritik af formændenes beslutning om 
efterfølgende af afgrænse behandlingen af Klimaplan 2022-2050 til Naturrådet. Formanden 
indstiller på baggrund af ovenstående, at der ved næste møde i vandløbetrådet fremsættes et 
nyt punkt: 

 Behandling af Klimatilpasningsplan 2022, herunder drøftes ligeledes DK 2020 
Klimaplanens side 23-24.  

 
Klimatilpasningsplanen kan læses her: https://www.faxekommune.dk/borger/teknik-
miljoe/klima-energi/klimatilpasning/klimatilpasningsplan-2022 
Og klimaplanen her: 
https://www.faxekommune.dk/sites/default/files/bilag/faxe_klimaplan_c40-godkendt-
webtilgaengelig.pdf  
 
Flemming Duus bemærker desuden, at han ikke mener at DK2020 dokumentet er en 
klimaplan der er fulddækkende. Der mangler behandling af CO2 problemstillingen for det åbne 
land i relation til betydningen af fotosyntesen og de heraf afledte konsekvenser i relation til 
kommissoriet. 

 
15. Eventuelt (5 min) 

Øvre Suså Vandløbslaug takker for møderne i Vandløbsrådet. Der opleves, at man bliver lyttet 
til og at det er et rigtig godt forum. 

 
 

16. Dato for næste møde og tak for i aften v. formand Lisette Lind Larsen  
 

Næste møde bliver torsdag d. 7. marts. Hvis der er idéer til forårets møde og en ekskursion så 
skriv det til sekretariatet på mail aplan@faxekommune.dk.   

https://www.faxekommune.dk/borger/teknik-miljoe/klima-energi/klimatilpasning/klimatilpasningsplan-2022
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https://www.faxekommune.dk/sites/default/files/bilag/faxe_klimaplan_c40-godkendt-webtilgaengelig.pdf
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